
معتقدم، بخشی از سینمای ما به خاطر 
فقدان موسیقی فیلم ناقص الخلقه مانده است، چون 
جایی که باید درآن کار حرفه ای می شده صورت نگرفته 

است. یادم هست وقتی با بعضی از کارگردانان 
صحبت داشتم به این مسئله اشاره می کردند که ما از 

قدرت موسیقی آگاه هستیم، ولی قدرت موسیقی 
باعث می شود کار ما دیده نشود! این نشان می دهد 

آن کارگردان به کار خودش ایمان ندارد

مخاطبان سینمارو و فیلم بین نسبت به دهه های هفتاد و 
هشتاد کمتر به سینما می روند، چون همان طور که  اشاره 
کردم، به ندرت اثر شاخصی تولید می شود که از موسیقی 
فیلم شاخصی هم برخوردار باشــد. به بیان ساده تر، دیگر 
شاهد جریان سازی موسیقی فیلم در ســینما نیستیم و 

شاید می بایست سنگ مزار آن را آماده کنیم.

به نظرتان ممکن اســت به کارگیــری تکنولوژی در 
موسیقی باعث شده تا ســرعت دراین وادی به قربانی 

شدن کیفیت بیانجامد؟
به اعتقاد من دلایل مهم تری دراین زمینه وجود دارد. یکی 
از دلایل این اســت که دیگر برای بعضی از تهیه کنندگان و 
کارگردانان مهم نیست فیلمی که می خواهند بسازند از چه 
موسیقی برخوردار باشد. یا برایشان مهم نیست که آهنگساز 
چه چیزی قراراست خلق کند. شما درسوالتان به تکنولوژی 
اشاره می کنید، درحالی که این تکنولوژی امروز دراختیار من 
هم هست. اما بی آن که به کیفیت اثری که می سازم صدمه 
وارد شود ازآن استفاده بهینه می کنم. بنابراین فکرمی کنم 
دراین زمینه با کج سلیقگی برخی از تهیه کنندگان درسینما 
مواجه هســتیم. ازطرفی، فیلم خوب ساخته نمی شود که 
انتظار داشته باشیم موســیقی باکیفیتی دراین میان ارائه 

شود. نکته دیگر این است که بعضی از آهنگسازان بیشتر 
یک تکنسین هستند که فقط با فشــار چند دکمه به تولید 
یک محصول می پردازند. درحالی که همین امروز، هوش 

مصنوعی می تواند آهنگ موردنظر را بسازد. 

عجب، و آیا این موضوعات موجب نگرانی آهنگسازها 
هم می شود؟

نگرانی من از تکنولوژی نیست، از بی تفاوتی کارگردانان 
و تهیه کنندگانی است که موسیقی فیلم را جدی نمی گیرند. 
امروز اغلب کارگردانان و آهنگسازان حرفه ای خانه نشین 
هستند و یک سری از کسانی که عموما دانش آهنگسازی 
ندارند به وسیله نرم افزارهایی که دراختیار دارند دراین وادی 
فعالیت می کنند. ضمن این که نهادهای صنفی مثل خانه 
سینما و خانه موســیقی هم دراین زمینه منفعل هستند و 
واکنشی نشان نمی دهند. همه این عوامل دست به دست 
هم داده است تا شاهد افول جدی در موسیقی فیلم باشیم. 
تکنولوژی و هوش مصنوعی نمی تواند به اندازه کارگردان ها 

و تهیه کنندگان کم سواد ضربه بزند.

بااین حال امروز به لحاظ کمی شــاهد تنوع آثاری در 
قالب فیلم و ســریال در پلتفرم ها هستیم، چرا شما در 

زمینه ساخت موسیقی این آثار مشارکت نمیکنید؟
من ۳۴ ســال فعالیت حرفه ای درزمینه موسیقی فیلم 
داشته ام، ولی درسال های اخیر کاری انجام نداده ام. درهمه 
جای دنیا هر وقت آهنگساز به درجه پختگی می رسد آثار 
بیشتری به او سفارش داده می شود، چون نام و برند او بر 
روی یک اثر می تواند در رونق آن کار تاثیرگذار باشد. اما در 
کشور ما پیشکسوتان به حاشیه رانده شده اند، کما این که 
هنرمندان همدوره ای من مانند کامبیزروشن روان، فریدون 
شــهبازی، محمدرضاعلیقلی، مجید انتظامی و زنده یادان 
بابک بیات و ناصر چشم آذر به آن شکلی که باید سفارش 
کار در زمینه موسیقی فیلم نداشــتند و از بین نسل بعد از 
ما هم تعداد انگشت شماری فعال هستند. به همین خاطر 
است که معتقدم، بخشی از ســینمای ما به خاطر فقدان 
موسیقی فیلم ناقص الخلقه مانده است، چون جایی که باید 

درآن کار حرفه ای می شده صورت نگرفته است. یادم هست 
وقتی با بعضی از کارگردانان صحبت داشتم به این مسئله 
اشــاره می کردند که ما از قدرت موســیقی آگاه هستیم، 
ولی قدرت موسیقی باعث می شود کار ما دیده نشود! این 
نشــان می دهد آن کارگردان به کار خــودش ایمان ندارد. 
درحالی که در ســینمای امریکا و اروپا ازاین نظر همه چیز 
سرجای خودش قراردارد. با توجه به شرایط فعلی من فکر 
می کنم سازمان و ســینمای ایران باید استراتژی راهبردی 
درباره موسیقی داشته باشــد و بگوید امروز استراتژی ما 
درباره موسیقی به این صورت اســت و پنج سال آینده در 
چه جایگاهی قرار داریم و این میان نظر مردم و خواســت 
آنها چیست و آیا مردم با نشــان دادن ساز موافق هستند 

یا مخالفند که به جرات می توانــم بگویم ۹۸ درصد موافق 
هستند.   آهنگساز امروزی، لپ تاپ و رایانه اش را روشن 
كرده، نرم افزار را باز می كند، صداها را بالا می آورد و با زدن 
یك كلید صدا به شــكل از پیش تعیین شــده و بر اساس 
یك دمو تركیب می شــود. سواد آهنگســازی بسیار كم 

شده است.

بعضی از فیلم ها هستند که روش های نویی را در حین 
ساخت یک فیلم در پیش می گیرند، مثلا باز و بسته شدن 
درها، قراردادن کاغذ در دســتگاه کپی و... که موسیقی 
آن فیلم را تشکیل می دهد. رویکرد شما نسبت به این 

آثار چگونه است؟
من ۲۷ سال است که موسیقی فیلم را دردانشگاه تدریس 
می کنم. درمجموع دوازده کارکرد بری موسیقی فیلم تعریف 
شده است که موسیقی »افکتیو« یکی از این هاست که شما 
به آن اشاره می کنید. کما این که در فیلم هایی مثل »فرار از 

زندان« و... نمونه های آن هم با آن برخورد کرده ایم. 

وضعیت موســیقی و تدریس آن در دانشــگاه ها و 
آکادمی ها چطور است؟ این را از منظر یک استاد دانشگاه 

توضیح دهید.
درکشــورهای دیگر بــرخلاف ما در مــدارس و محافل 
آکادمیک به درس موسیقی فیلم اهمیت زیادی می دهند. 
درحالی که در دانشــگاه های ما سال هاســت که به جای 
واحد »موســیقی فیلم«، »ســولفژ« تدریس می شــود. 
درحالی که موسیقی فیلم چهار واحدی است و باید مفصل 
آموزش داده شود. می خواهم بگویم که ما هنوز کارکردهای 
موسیقی فیلم را هنوز نشناخته ایم، چون این رشته به شکل 

آکادمیک به دانشگاه ها راه نیافته است. 

وضعیت فارغ التحصیلان را در زمینه موسیقی فیلم 
چطور می بینید؟

تقریبا هیچ! چــون همان طور که اشــاره کردم رشــته 
تخصصی به این نام در دانشگاه نداریم؛ درنتیجه خروجی 
ســازنده و کورس های تکمیلی هم  دراین ســال ها شکل 
نگرفته است. با وجود آن که سال هاست در دانشکده سینما 
و تئاتر تدریس می کنم همچنــان جای خالی این درس را 
گوشزد کرده ام. به نظرم دراین سال ها زمینه برای مواجهه 
و گفتمان میان آهنگســاز و فیلمســاز کمتر فراهم شده 
است. استاد حســین علیزاده به این مسئله اشاره می کرد 
که بعضی از کارگردانان آهنگی را دراختیــار او می گذارند 
و از او می خواهند اثری شبیه آن بسازد. او معتقد بود این 
کار اشــتباه است. چون آهنگســاز باید به ساخت یک اثر 

مستقل بپردازد.

فکر می کنید مهمترین حلقه مفقوده در این زمینه برای 
ساخت موسیقی فیلم های مطلوب چیست؟

 خود من درسال های گذشــته در دو فیلم »پسر مریم« 
و »خواب ســفید« با حمید جبلی کارکردم و از همکاری ام 
رضایت دارم، چون او هنرمندی اســت که به سینما اشراف 
دارد و راهنمایی هایی هم که دراین زمینه می کرد کارگشا بود 
و کار به خوبی پیش م یرفت، یا همین طور زنده یاد خسرو 
ســینایی که همکاری با او لذت بخش بود. اما درمجموع، 
نبود گفتمان مشترک میان آهنگســاز و کارگردان یکی از 
خلاءهای جدی در سینمای ما به شمارمی رود. درحالی که 
اگر زمینه این گفتمان به وجود بیاید می توانیم ازاین منظر 
شاهد  تحول بزرگی در موســیقی فیلم باشیم. متاسفانه 
آنقدر كه حساســیت روی انتخاب سلبریتی ها دارند روی 

كیفیت عوامل فنی ندارند.
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